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 „Ubi uber, ibi tuber (Unde-i excedenţă, este şi 
excrescenţă).“ (Lucius Apuleius, „Florida“ 18.11)  

Filiala AGIR Timiş – Clubul Seniorilor a organizat o dezbatere 
comună cu parlamentarii din Timiş membri AGIR, având ca temă 
„Propuneri de soluţii pentru diminuarea crizei“. Dintre parlamentarii 
din Timiş membri AGIR au participat domnul senator prof. dr. ing. 
Nicolae Robu şi domnul deputat prof. dr. ing. Valeriu Tabără.

Problemele puse în discuţie au vizat mai multe domenii: indus-
tria, agricultura, transporturile, învăţământul, administraţiile publice 
centrale şi locale etc. Sintetizând, menţionăm în continuare câteva 
dintre propunerile făcute cu acest prilej.

1. Lansarea unei Campanii Naţionale pentru Calitate. 
Declararea calităţii ca problemă de interes naţional. Crearea unei 
Autorităţi Naţionale pentru Calitatea Vieţii.

2. Valorifi carea potenţialului hidroenergetic al ţării. Stimularea 
investitorilor pentru susţinerea şi dezvoltarea de microhidrocentrale. 
Stimularea utilizatorilor de energii regenerabile şi a producătorilor 
de utilaje necesare producerii 
şi consumului acestor energii.

3. Măsuri pentru creş-
terea cotei de piaţă în favoa-
rea transportului feroviar. 
Modernizarea şi optimizarea 
transportului urban în comun.

(Continuare în pag. 7)

Parc eolian în Deltă

România, locul 31 în lume la rezervele de aur
În clasamentul Consiliului Mondial al Aurului, ţara noastră se afl ă 

înaintea celor mai multe state din Europa Centrală şi de Est
Ţara noastră se afl ă pe locul 31, din 107 

state prezente în clasamentul realizat de Consiliul 
Mondial al Aurului (WGC), cu o rezervă de 103,7 
tone de aur.    

Clasamentul realizat de WGC poziţionează 
România înaintea celor mai multe state din Europa 
Centrală şi de Est. Astfel, din această regiune, ţara 
noastră este urmată de Polonia, cu o rezervă de 102,9 
tone de metal galben. Cea mai mare rezervă de aur o 
are, în această zonă, Rusia, unde sunt depozitate la 
Banca Centrală 568,4 tone de aur. Cehia are o rezervă 
de 12,9 tone, iar Bulgaria şi Ungaria au rezerve de aur 

de 39,9 tone şi, respectiv, 3,1 tone 
de aur. Statele Unite ale Americii 
se afl ă pe locul unu la nivel mon-
dial privind rezervele de aur, cu 8133,5 tone, fi ind urmate de Germania, cu 3408,3 tone. 
Fondul Monetar Internaţional este pe locul trei în clasamentul WGC, cu 3217,3 tone de aur, 
urmat de Italia, cu 2451,8 tone, şi Franţa, cu 2445,1 tone. Austria are o rezervă de 280 tone, 
iar Marea Britanie de 310 tone. Rezervele Băncii Centrale Europene sunt de 501,4 tone de 
aur. China şi Japonia au rezerve de aur de 1054 tone şi, respectiv, 765,2 tone. Cea mai mică 
rezervă de aur este deţinută de Costa Rica, cu 100 de kilograme. Rezerva totală de aur la 
nivel mondial era, la 30 septembrie a.c., de 29 633,9 tone, iar în zona euro de 10 809,4 tone.

Criza fi nanciară care zguduie lumea a făcut băncile centrale să crească ponderea 
aurului în totalul rezervelor internaţionale pe care le deţin. Aşa se explică faptul că, anul 

trecut, aceste bănci şi-au scăzut vânzările de aur până la cel mai mic nivel din ultimul deceniu, nivel care 
are toate şansele să se păstreze şi în 2009.  
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Nu ne putem plânge că ducem lipsă 
de veşti rele (sau cum vrea fi ecare să le nu-
mească). În fond, tocmai în aceasta constă 
orice criză şi, mai abitir, una din domeniul 
economiei, cu prelungirile ei, inevitabile, în 
sfera socială. De aceea capătă o valoare şi 
mai mare veştile bune de care, totuşi, avem 
parte în acest fi nal de an.

Dacă încercăm să facem abstracţie de 
ceea ce se întâmplă pe scena politică internă, 
ne putem concentra atenţia în zona în care 
se petrec procese şi fenomene importante, 
determinante chiar pentru ieşirea din criză. 
Înainte de toate, sunt semnalele primite din 
exterior, adică exact de acolo de unde a venit 

criza. Ca efect al măsurilor luate de autorităţi, 
s-a oprit declinul în mari economii ale lumii 
cum sunt SUA, ţările Europei Occidentale, 
Japonia, China. Acest curs va fi  accelerat pe 
baza deciziilor Reuniunii G20 care a avut loc 
în oraşul american Pittsburgh. Posibilităţile 
de creştere a exporturilor româneşti pe aces-
te pieţe cresc, ceea ce, neîndoios, va da un 
impuls puternic economiei noastre naţiona-
le. Desigur, nu numai la acest aspect se vor 
rezuma efectele pozitive din exterior, dar am 
recurs la exemplul cel mai pregnant.

În acelaşi timp, nu putem eluda un fapt 
esenţial: criza a fost şi este, la noi, atât de pu-
ternică şi din pricina faptului că a venit peste o 

economie profund dezechilibrată, cu propriile 
ei mari vulnerabilităţi. În prezent, aproape că 
nu mai există dispute pe tema creşterii nesă-
nătoase din anii 2005 – 2008, consecinţa aces-
teia constând, în principal, în marile defi cite 
bugetare şi comerciale. Or, vestea bună repre-
zentată de decizia BNR de a se reduce dobân-
da de politică monetară (a cincea oară de la 
începutul anului) reprezintă un semnal deose-
bit de concludent pentru reluarea creşterii în 
economie, pentru asigurarea unor resurse mai 
mari pentru activitatea productivă, incluzând 
aici, înainte de toate, tot ceea ce contribuie la 
relansarea investiţiilor, în amonte şi în aval de 
activitatea de construcţii propriu-zisă.

Fără să supraapreciem semnalele po-
zitive, se cuvine să relevăm că ele pot să 
determine măcar începutul unor schimbări 
în bine. Multe depind însă şi de situaţia 
politică din ţară. Ajungem atunci inevita-
bil şi la această sferă deoarece numai în 
condiţii de stabilitate politică pot fi  adop-
tate şi aplicate măsuri anticriză efi ciente. 
Prin urmare, şi din această zonă aşteptăm 
veşti bune, iar în calitatea noastră de ale-
gători le putem aduce şi amplifi ca şi prin 
votul pe care îl vom da la apropiatele ale-
geri prezidenţiale. Cum s-ar zice, să ne 
dea Dumnezeu gândul cel bun şi o decizie 
pe măsură. (T.B.)

RAZE DE SPERANŢĂ ÎN VREME DE CRIZĂ

Un consorţiu de fi rme italiene, având drept principal investitor 
compania Activ Business Invest, va construi un parc de 13 turbine 
eoliene în judeţul Tulcea, în zona Casimcea – Murighiol – Dunavăţ. 
Valoarea totală a investiţiei va trece de 60 de milioane de euro, iar 
puterea instalată va depăşi 45 MW, după cum a comunicat fi rma.

Zona amintită este 
una dintre cele mai re-
comandate de specia-
lişti pentru dezvoltarea 
parcurilor eoliene în 
România, deoarece aici 
bate vântul 11 luni pe 
an, îşi argumentează 
compania investiţia.

Pentru o turbină 
eoliană de tipul ales pen-

tru acest parc, este nevoie ca viteza medie a vântului să fi e de patru 
metri pe secundă, la nivelul standard de zece metri deasupra solului.

Pe lângă companiile italiene, aici au mai achiziţionat deja tere-
nuri şi alţi investitori (germani, austrieci şi olandezi), fapt care a dus 

(Continuare în pag. 8)

30 de ani de exploatare 
a metroului bucureştean (pag. 4 – 5)
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Recurs la memorie
În cursul lunii octombrie 1975, la soli-

citarea întreprinderii nou-înfi inţate Metroul 
Bucureşti, Centrala Industrială de Maşini 
şi Aparate Electrice (CIMAE) Craiova în-
fi inţează, în cadrul Institutului de Cercetări 
Ştiinţifi ce şi Inginerie Tehnologică pen-
tru Maşini, Transformatoare şi Aparataj 
Electric, un colectiv de Echipamente 
Complexe, în scopul proiectării substaţiilor 
de tracţiune ale metroului bucureştean.

Discuţiile purtate în vederea stabilirii 
unei teme de proiectare cu reprezentanţii 
întreprinderii Metroul se extind, prin co-
optarea şi a specialiştilor Întreprinderii de 
Transport Bucureşti (ITB), care solicită, la 
rândul lor, substaţii de tracţiune urbană.

Cererile au căzut pe un teren virgin, 
atelierele de cercetare şi proiectare existen-
te în institut erau specializate pe anumite 
produse, bine defi nite, şi nu pe echipamente 
complexe. Termenele solicitate nu permiteau 
planifi carea începerii lucrărilor printr-o etapă 
de cercetare. Să cea-
ră licenţa? Nici nu se 
ştia bine ce se dorea. 
Relativ mai bine stă-
teau ITB-iştii, având 
experienţa exploatării 
substaţiilor de trac-
ţiune urbană. Pentru 
documentare s-a pro-
pus efectuarea unei 
vizite de către viitorii 
benefi ciari împreună 
cu reprezentanţii in-
stitutului de proiecta-
re, în câteva oraşe din 
lume, în care metroul 
dispunea de tradiţie. 
Restricţiile legate 
de ieşirea în ţările capitaliste au determinat 
alegerea „marilor capitale“ din ţările socia-
liste: Moscova, Leningrad, Berlinul de Est, 
Praga şi Budapesta. Şi... la drum! Delegaţia 
a fost formată din partea Metroului – ing. 
Agrigoroaiei şi ing. Enoescu, din partea ITB 
– ing. Nicolae şi din partea institutului din 
Craiova – ing. Chitucea Eugen şi subsem-
natul. Deplasarea a reprezentat o adevărată 
aventură. În Bucureşti era frumos şi relativ 
cald în primele zile ale lui noiembrie 1975. 
Am aterizat la Moscova seara la ora 8; era în-
tuneric şi frig. 

La baza proiectelor, 
o documentare solidă
Am luat primul autobuz care ne-a lăsat 

undeva în centrul Moscovei. Era chiar lângă 
un hotel. Strângeam paşapoartele şi ne în-
dreptam spre ghişeul hotelului. Omul de la 
ghişeu aproape că nu se învredniceşte să se 
uite la paşapoartele noastre şi ni le împinge 
înapoi. Omul de la ghişeu ne scrie o adresă 
pe hârtie. Am înţeles din cuvintele lui şi ges-
turi că este vorba de un birou de repartiţii, un 
birou care urma să ne repartizeze la un ho-
tel. Ajungem la ora 23:00 la o casă ce fusese 
odată frumoasă şi impunătoare. O uşă ma-
sivă de lemn sculptat, peste care tronau un 
grilaj de fi er sudat rudimentar şi un oblon. 
Într-un ochi de grilaj se vedea un oblon mic. 
Ce bucurie! Am bătut în oblon. S-a deschis. 
Din palma ce a ieşit pe jumătate din oblonul 
deschis am dedus că trebuie să dăm paşa-
poartele. În loc să le primească, mâna s-a fă-
cut pumn şi un glas a cerut ceva. Cu greutate 
am dedus că mai trebuie o hârtie de la amba-
sadă. Deci, ca să ajungi la hotel, traseul este: 
aeroport – ambasadă – birou de repartiţie – 

şi, în sfârşit, hotel. Hai, la drum! Ambasada 
se afl a pe strada Mosfi lmmoscaia. Am luat 
un taxi şi am ajuns. Era deja fi x 24:00. Un 
gard frumos, mare, de fi er forjat, lăsa să se 
vadă o vilă frumoasă, impunătoare, cu o in-
trare cu 3-4 trepte, monumentală, cu peron, 
în interiorul unei grădini frumos îngrijite. 
Porţile mari erau larg deschise. Am intrat, 
am urcat treptele şi am sunat, şi, într-un 
sfârşit, uşa s-a deschis şi un domn m-a în-
trebat: „Cum aţi ajuns până aici?“ Ca răs-
puns la mirarea exprimată de feţele noastre, 
a continuat: „Paza, garda, nu v-au oprit?“ 
Întorcând capul spre poartă, am văzut că în-
tr-adevăr exista o gheretă, dar paznicul nu 
se vedea; probabil dormea în gheretă. Eram, 
pot spune, mulţumiţi, sperând că, în miezul 
nopţii, găsisem totuşi un adăpost la ambasa-
dă, unde puteam să ne odihnim, urmând ca, 
a doua zi, să rezolvăm problema hotelului. 
N-a fost să fi e, ni s-a spus foarte direct că 
nu avem voie să rămânem în ambasadă şi în 
consecinţă ni s-a completat pe loc o adresă 

către biroul de re-
partiţii, şi, din nou 
la drum! Nu mai 
povestesc cât am 
cărat bagajele ca 
să găsim un taxi 
în noapte, şi, în 
fi nal, să ajungem 
la un hotel. Aici, 
o tovarăşă de la 
recepţie, foarte 
bine dezvoltată, 
ne-a luat paşa-
poartele şi ne-a 
invitat să luăm loc 
în hol, după care 
a dispărut. După 
câtva timp auzim 

zgomote de uşi care se deschid şi se închid 
şi câteva personaje bărbăteşti, în cămăşi de 
noapte sau în pijamale, cu valizele în mână, 
coboară de la etaj. În urma lor era tovarăşa 
care ne-a înmânat o cheie cu numărul came-
rei. Camera, care ne-a amintit de o cameră 
de internat, nu ne-a deranjat prea mult, dar 
faptul că WC-ul era comun, la capătul culoa-
rului, iar pe jos în toate încăperile WC-ului 
era apă, ne-a determinat să apelăm din nou la 
ambasadă. Un funcţionar al ambasadei care 
părea mai binevoitor ne-a întrebat ce suntem. 
Am răspuns, miraţi, că suntem ingineri pro-
iectanţi. Faţa omului s-a luminat, întrebân-
du-ne: „Pe adresa către biroul de repartiţii a 
fost trecută această funcţie? Da, bineînţeles!“ 
Figura omului exprima bucuria unei desco-
periri epocale. Urmarea a fost 
că ne-a dat o nouă adresă în 
care apăreau funcţii de oameni 
grei. Unul era secretar de stat în 
minister, altul şef de serviciu în 
minister ş.a.m.d. Reluarea tra-
seului a făcut ca valizele noas-
tre să ajungă la hotel Rossia. Ce 
diferenţă! Ce contrast! Ce lux! 
Comunişti, comunişti, dar to-
tuşi, nu suntem chiar toţi egali! 

În fi ne, am contactat îm-
preună cu un reprezentant al am-
basadei fi rma de comerţ exterior 
în profi lul căreia intrau substaţi-
ile de tracţiune şi am ajuns împreună cu el la 
direcţia Metroului din Moscova. Când am spus 
scopul vizitei noastre, pentru că dorim să exe-
cutăm metrou în ţară, răspunsul a fost prompt: 
nu! Ne dau cu plăcere oferta şi sunt dispuşi să 
discutăm termene de livrare, dar nu ne pot ară-
ta nicio substaţie. Ne-au spus, prieteneşte, că 

trebuie să ne gândim foarte bine ce 
vrem, că a mai existat un stat soci-
alist care a vrut să-şi producă singur 
substaţiile şi s-au pomenit cu ei în 
ultima clipă, disperaţi să fi e ajutaţi 
să li se ofere termene cât mai scurte.

După un astfel de răspuns, în-
tr-un stat socialist, am renunţat să ne 
mai deplasăm şi la Leningrad. Era 
clar că şi acolo răspunsul ar fi  fost 
acelaşi. Şi astfel ne-am luat zborul 
spre Berlin. Hotel Stadt Berlin ne-a 
primit fără să fi  avut nevoie de eta-
pele de tranzit parcurse la Moscova. 
Cei de la metrou ne-au fi xat un loc 
de întâlnire pentru a doua zi şi am 
ajuns în subsolul Berlinului să ve-
dem o substaţie de tracţiune. Nu a existat nicio 
ezitare sau reţinere. Au fost discuţii ca între 
colegi. La fel de bine ne-au întâmpinat şi la 
Praga şi în fi nal la Budapesta. Nu numai că 
au fost amabili în a ne arăta şi explica, dar pot 
spune că au fost prietenoşi. „Dacă aţi uitat să 
vedeţi ceva sau n-aţi notat tot ce vă interesea-
ză, reveniţi oricând. Ne daţi un telefon şi vă 
aşteptăm cu plăcere!“ Din fericire nu a fost 
nevoie. Ne-am lămurit, unii, ce să ceară, alţii, 
ce au de făcut. 

Apel la resursele proprii
Ştiam ce probleme ne aşteaptă, puteam 

să anticipăm cât de cât volumul de muncă şi 
modul în care se putea aborda. Acum proble-
ma era în cât timp se va constitui colectivul 
de proiectare, se va forma şi va colabora. S-a 
apelat la Institutul de Cercetări şi Proiectări 
Electrotehnice Bucureşti (ICPE), care dis-
punea de specialişti în domeniul substaţiilor 
urbane şi s-a comandat o metodică de calcul 
care a fost realizată de dr. ing. Ion Dan şi ing. 
Bianca Şerbănescu, cărora le aduc mulţumiri 
şi pe această cale.

Îmi permit să amintesc că colecti-
vul de proiectare constituit pentru echipa-
mente complexe a început proiectarea cu 
„Dispozitiv tip A“, realizat la început în 
şase exemplare, şi continuând să se execute 
pe parcurs, în funcţie de necesitate. Această 
denumire ascundea de fapt proiectul unui bi-
rou simplu şi cochet ce nu putea fi  obţinut pe 
căi obişnuite într-un timp aşa de scurt.

Oamenii? De unde? Din cei afl aţi pe 
platforma Electroputere şi din afară. Oricum, 
a reprezentat cea mai importantă şi difi cilă 
problemă. Din fericire, s-au găsit ingineri, care 
contribuiseră la programul de dotare-dezvolta-
re a standurilor de probe din Electroputere, iar 
experienţa lor s-a dovedit deosebit de benefi că, 

alături de cei care lucraseră în cadrul atelierului 
de proiectare electrovehicule şi mai apoi de lo-
comotive. Calitatea de proiectant general pre-
supunea găsirea subproiectanţilor, fi e din ca-
drul institutului, fi e din cadrul întreprinderilor 
de specialitate din ţară. Din cauza faptului că 
importurile de completare reprezentau o adevă-

rată problemă, nu o soluţie, trebuia să-ţi asumi 
riscul de a le asimila. Timpul ne presa. Dacă 
la fi nele lui 1975, Atelierul de proiectare echi-
pamente complexe dispunea de 7 ingineri şi 3 
tehnicieni, în 1976 s-a ajuns la 12 ingineri şi 6 
tehnicieni, iar numărul de produse asimilate se 
ridica deja la 8, printre care prima substaţie de 
tracţiune metrou, staţia SEMĂNĂTOAREA, 
livrată la un an de la vizita în „marile capitale“. 
Nevoia te învaţă, spune înţelepciunea populară, 
şi aşa este. De nevoie, a apărut şi prima invenţie 
în 1976: Dispozitiv de reanclanşare automată 
rapidă (RAR). Se poate spune că nu numai pe 
platforma Electroputere sau Centrala Industri-
ală de Maşini şi Aparate Electrice (CIMAE) 
Craiova a existat un spirit de întrajutorare, de 
emulaţie pentru rezolvarea problemelor, ci în 
toate întreprinderile din industria electrotehni-
că românească. Dovadă că s-au asimilat mo-
toare ultrarapide de curent continuu de 1250-
3150 A la Electroaparataj, tiristorul de 700 A, 
dispozitiv de comandă pe grilă pentru tiristoare 
la IPRS – Băneasa şi condensator de 1 �F şi 
0,56 �F, 1400 V (cercetarea pentru asimilarea 
tiristorului fi ind suportată de noi).

Doresc să menţionez că aplicaţiile elec-
tronicii de forţă reprezentau, la acea dată, un 
domeniu relativ nou pentru noi. Îmi amin-
tesc, cu multă plăcere, bucuria pe care am 
simţit-o împreună cu membrii colectivului 
Echipamente Complexe, când, pe unul din 
birouri, am reuşit să aprindem un tiristor de 
700 A primit „cadou“ de la ICPE Bucureşti.

Astfel, într-un spirit de adevărată colegia-
litate cu conducerile fabricilor de pe platforma 
Electroputere şi ale întreprinderilor colabora-
toare din Ministerul Industriei Electrotehnice, 
s-au livrat toate substaţiile de tracţiune ale me-
troului bucureştean. Rămânând la domeniul 
substaţiilor, îmi permit să amintesc categoriile 
de substaţii de tracţiune asimilate în afara sub-
staţiilor de metrou:

– substaţie de tracţiune urbană cu auto-
matizare electromagnetică, 1977;

– substaţie de tracţiune urbană cu auto-
matizare electronică, 1977;

– substaţie minieră, 1981;
– substaţie minieră mobilă, 1988;
– substaţie urbană prefabricată trans-

portabilă, 1989.
Timpul, care ne presa, nu a putut să ne 

facă să renunţăm la cercetare. Am făcut-o în 
paralel, din mers. Numai cine a trecut prin 
asemenea faze poate aprecia efortul depus 
pentru procurarea materialelor necesare 
cercetării, pentru procurarea instrumentelor 
necesare, ca şi pentru obţinerea spaţiului ne-
cesar desfăşurării activităţilor specifi ce.

Membrii colectivului Echipamente Com-
plexe au avut satisfacţia datoriei împlinite.

Ing. dipl. Paul Gheorghe Stavarache,
membru AGIR, Filiala Dolj

FACEM METROU!FACEM METROU!
FILE  DE  ISTORIE  FILE  DE  ISTORIE  •    FILE  DE  ISTORIE  FILE  DE  ISTORIE  •    FILE  DE  ISTORIEFILE  DE  ISTORIE    
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ÎN  LABORATOARELE  CREAŢIEI  TEHNICO-ŞTIINŢIFICEÎN  LABORATOARELE  CREAŢIEI  TEHNICO-ŞTIINŢIFICE

TUR DE ORIZONT
� Centrală termică pe bază 
de biomasă
O companie austriacă (Kelag) inten-

ţionează să construiască o centrală termică 
de mari dimensiuni care să asigure căldură 
consumatorilor din Suceava, folosind bi-
omasa, respectiv lemnul sau plantele. În 
acest sens, potrivit preşedintelui Consiliu-
lui Judeţean Suceava, Gheorghe Flutur, a 
fost făcută deja o ofertă autorităţilor locale 
de modernizare a CET Suceava prin con-
strucţia unei astfel de centrale termice. El 
a spus că judeţul are sufi ciente resurse de 
lemn mărunt necesar pentru funcţionarea 
centralei. Pentru asigurarea de biomasă în 
luncile inferioare ale râurilor Suceava şi Si-
ret ar putea fi  înfi inţate culturi specializate 
de miscanthus, o plantă denumită popular 
„iarba elefantului”. Aceasta produce 20 de 
tone de biomasă pe un hectar, echivalentul 
a şapte tone de combustibil lichid, culturile 
respective având o durată de 20 – 22 de ani, 
iar pe culturi intensive pot fi  produse şi 60 
de tone de biomasă pe hectar. 

� Ajutor de stat pentru cogenerare
Comisia Europeană a autorizat sche-

ma de ajutor de stat pentru promovarea 
cogenerării de înaltă efi cienţă pe baza ce-
rerii de energie termică utilă, care prevede 
fonduri de 17,2 miliarde lei (4,08 miliarde 
de euro) pentru perioada 2010 – 2023 pen-
tru cel mult 500 de companii. Pot benefi cia 
de schema de sprijin producătorii de ener-
gie electrică şi termică în cogenerare care 
îndeplinesc condiţiile de înaltă efi cienţă, 
realizează economii de combustibil şi de 
emisii semnifi cative, dar înregistrează cos-
turi de producţie mari. Potrivit preşedintelui 
Consiliului Concurenţei, Bogdan Chiriţoiu, 
„ajutorul se acordă benefi ciarului, lunar, sub 
forma unei sume de bani denumită bonus 
pentru fi ecare MWh produs în cogenerare 
de înaltă efi cienţă, livrat în reţelele electrice 
ale sistemului electric naţional şi vândut pe 
piaţa concurenţială şi prin contracte regle-
mentate“. Valoarea bonusului este aceeaşi 
pentru toţi producătorii de energie electrică 
şi termică ce utilizează acelaşi tip de com-
bustibil. Bonusurile sunt determinate pentru 
combustibil solid, combustibil gazos asigu-
rat din reţeaua de transport şi combustibil 
gazos asigurat din reţeaua de distribuţie, iar 
benefi ciarii sunt stabiliţi anual de către Au-
toritatea Naţională pentru Reglementare în 
domeniul Energiei (ANRE). 

� CE premiază cele mai bune 
iniţiative de promovare a 
spiritului antreprenorial
Cele mai bune iniţiative în spri-

jinirea creşterii gradului de conştienti-
zare a valorii spiritului antreprenorial 
vor fi  premiate de către Directoratul 
General Întreprinderi şi Industrie al 
Comisiei Europene, în cadrul competi-
ţiei Premiile Europene pentru Iniţiative 
Antreprenoriale. Competiţia îşi propune 
să evidenţieze rolul antreprenorilor de 
succes în dezvoltarea economiei europe-
ne. În competiţie se pot înscrie proiecte 
naţionale, regionale sau locale, ale admi-
nistraţiei publice centrale şi locale, iniţi-
ative ale parteneriatelor public–privat din 
toate statele Uniunii Europene, precum 
şi din Islanda, Norvegia şi Turcia, pro-
iecte cu impact asupra economiei locale. 
Termenul limită pentru înregistrarea apli-
caţiilor este 15 noiembrie a.c. Formularul 
pentru înscrierea în competiţie poate fi  des-
cărcat de pe website-ul www.mimmc.ro

Pagină realizată de 
ing. dipl. Alexandra Rizea

România deţine un surplus de 200 
milioane de certifi cate de emisii de dioxid 
de carbon (CO2), vânzarea acestuia putând 
aduce la bugetul de stat aproximativ două 
miliarde de euro, până în anul 2015. 

Specialiştii în domeniu sunt de păre-
re, însă, că în momentul de faţă, astfel de 
tranzacţii nu ar fi  oportune, întrucât multe 
dintre statele interesate pentru certifi catele 
României se feresc de legislaţia greoaie şi 
de birocraţia excesivă. 

Pe de altă parte, la ora actuală Ro-
mânia nu dispune de un cadru legislativ 
care să-i permită efectuarea unor astfel de 
tranzacţii. În urma Protocolului de la Kyo-
to, ţara noastră are dreptul de a vinde un 
surplus de maximum 200 milioane certifi -
cate de CO2. Conform aceluiaşi document, 
fi ecare stat semnatar îşi asumă obligaţia să 
nu depăşească o anumită cantitate de emisii 
de CO2 în perioada 2008 – 2012, diferen-
ţa faţă de ţinta fi xată putând fi  valorifi cată 
prin vânzarea de certifi cate către alte ţări 
care nu reuşesc să-şi atingă obiectivul. Re-
amintim că Ministerul Mediului a elaborat 
un proiect de ordonanţă de urgenţă – 
postat şi pe site-ul instituţiei – privind 
promovarea tranzacţiilor verzi.

România, una dintre ţările care 
participă la sistemul european de tran-
zacţionare a cotelor emisiilor de dioxid 
de carbon, în urma Protocolului de 
la Kyoto, s-a clasat, în 2008, pe locul 
nouă în Uniunea Europeană, după co-
tele alocate, respectiv 70,65 milioane 
tone CO2 echivalent, potrivit datelor 
Comisiei Europene (CE). Emisiile de 
dioxid de carbon verifi cate ale Româ-
niei au scăzut, anul trecut, cu 8,7 la 

sută faţă de 2007, la 63,5 milioane tone, iar 
numărul instalaţiilor a urcat cu 3,3 procen-
te, la 252.

A doua sesiune de tranzacţionare a 
EU ETS a început la 1 ianuarie 2008 şi 
va continua timp de cinci ani până la 31 
decembrie 2012. În acest interval, ţările 
industrializate trebuie să atingă ţintele de 
emisii convenite prin Protocolul de la Kyo-
to. Începând cu 1 ianuarie 2013, sistemul 
de tranzacţionare a emisiilor va fi  reformat 
în mod substanţial.

Potrivit raportului CE, în 2008 cele 
mai multe alocări gratuite le-au primit Ger-
mania (388,7 milioane tone CO2 echiva-
lent), Marea Britanie (213,5 milioane tone) 
şi Italia (211,7 milioane tone), iar cele mai 
puţine Malta (2,1 milioane tone), Luxem-
burg (2,5 milioane tone) şi Letonia (2,9 
milioane tone). Vânzarea certifi catelor de 
emisii de CO2 are loc pe burse, iar preţurile 
variază în funcţie de cerere şi ofertă. Cel 
mai mare preţ a fost de peste 30 de euro 
pe tonă, iar cel mai scăzut de jumătate de 
euro pe tonă.

Cădere dramatică a producţiei siderurgice
Potrivit Asociaţiei Române a Distri-

buitorilor de Metal (ARDIMET), produc-
ţia siderurgică românească s-a prăbuşit cu 
61 la sută în primul 
semestru, scădere 
fără precedent în ul-
timele patru decenii, 
şi nu va reveni la ni-
velurile din perioa-
da 2004 – 2007 mai 
devreme de 10 – 12 
ani, atât din cauza 
crizei, cât şi a stra-
tegiilor producăto-
rilor din domeniu. 
„Dacă e vreodată să 
mai atingem o producţie anuală de şase 
milioane tone de oţel (media din perioada 
2004 – 2007, n.r.), un termen optimist ar fi  
de 10 – 12 ani“, a declarat Călae Mândru, 
director ARDIMET, asociaţie cu o cotă de 
35 la sută din totalul vânzărilor de produ-
se siderurgice din România. El a adăugat 
că estimarea se bazează atât pe efectele 
crizei, cât şi pe politicile şi strategiile 

unor grupuri internaţionale producătoare 
de oţel, aplicate capacităţilor de producţie 
din ţara noastră. În acest context, a dat ca 

exemplu gru-
pul Arcelor-
Mittal, care a 
închis unele 
dintre capa-
cităţile de 
producţie de 
la Galaţi şi 
Hunedoara . 
Potrivit re-
prezentanţilor 
a s o c i a ţ i e i , 
consumul in-

tern de oţel şi-ar putea reveni mai devreme 
decât producţia, susţinut de importuri, ca 
urmare a necesarului de lucrări existent în 
România

În primul se-
mestru, producţia 
siderurgică a scăzut 
cu 61 la sută, de la 
2,84 milioane tone 
la 1,08 milioane 
tone. La nivelul 
întregului an, AR-
DIMET estimează 
că producţia se va 
contracta într-un 
ritm mai redus, cu 
53 la sută, de la 4,9 
milioane tone la 2,3 

milioane tone, pe fondul consumului sto-
curilor existente în prima parte a acestui 
an. Asociaţia prognozează o reducere a 
consumului aparent de oţel cu 48 la sută 
în 2009, de la 4,7 milioane tone în 2008 
la 2,45 milioane tone. Consumul aparent 
se calculează ca suma dintre producţia 
internă şi importuri, minus exporturi, iar 
cel real este consumul aparent fără stocuri. 
Consumul aparent de oţel s-a diminuat în 
primele şase luni cu circa 50 la sută, de la 
2,36 milioane tone la 1,19 milioane tone.

Cei şase producători de oţel din 
România sunt ArcelorMittal Galaţi şi 
Hunedoara, Mechel Târgovişte şi Oţelu 
Roşu, controlate de grupul rus Mechel, 
TMK Reşiţa, parte a grupului rus TMK, 
şi Tenaris Donasid Călăraşi, controlat de 
grupul Tenaris.

SIVECO România, alături de alte 
două companii din Italia şi Luxemburg, 
va furniza, pentru o perioadă de patru ani, 
servicii de dezvoltare software şi mente-
nanţă pentru portalul de cercetare al Uni-
unii Europene CORDIS, prin intermediul 
unui contract a cărui valoare se ridică la 
7,8 milioane de euro. Acesta este cel mai 
important proiect de servicii IT de până 
acum, dezvoltat de o companie româneas-
că pentru Comisia Europeană. 

CORDIS este portalul cercetării eu-
ropene şi dezvoltării de programe cadru. 
Misiunea portalului este de a facilita par-
ticiparea la activităţile de cercetare eu-
ropene, fi ind sursa ofi cială de informare 
pentru cererile de oferte lansate prin cel 
de-al 7-lea Program Cadru pentru cerceta-
re, dezvoltare tehnologică şi activităţi de-

O companie românească 
furnizează servicii IT 

pentru Comisia Europeană

Un comerţ rentabil
Valorifi carea emisiilor de CO2

monstrative. De asemenea, portalul urmă-
reşte îmbunătăţirea exploatării rezultatelor 
cercetării, punând accentul pe sectoarele 
vitale pentru competitivitatea europeană 
şi promovarea cunoştinţelor dobândite, 
stimulând performanţele companiilor în 
domeniul inovării şi facilitând recunoaşte-
rea publică a noilor tehnologii. Dimensiu-
nea portalului european este de 3 milioane 
de pagini accesate şi până la 500 000 de 
documente descărcate în fi ecare lună. 

Compania SIVECO este prima din 
România care a primit Premiul I la World 
Summit for the Information Society, obţi-
nând un număr record de nominalizări la 
concursul ICT Prizes, organizat anual de 
către Consiliul European pentru Ştiinţe 
Aplicate, Tehnologie şi Inginerie (Euro-
CASE). 
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(Urmare din nr. 17/2009)
Un alt exemplu de decizie de neînţeles a fost cea privind 

staţia Piaţa Romană, care, aşa cum am arătat anterior, exista în 
planurile iniţiale, dar a fost eliminată ulterior. Doresc totuşi să 
amintesc discuţia purtată în cabina de conducere, la data de 24 
octombrie 1987, cu 
ocazia inaugurării 
tronsonului Pipera-
Piaţa Unirii 2, de pe 
Magistrala 2, când, 
la plecarea din sta-
ţia Universităţii 
spre Unirii 2, eu, 
afl at, ca de obicei, 
în calitate de direc-
tor tehnic, în cabina 
de conducere, spun: 
„Urmează staţia 
Piaţa Unirii 2, dis-
tanţa cca 1000 m, 
ultima staţie a călă-
toriei noastre“.

De pe tabure-
tul din stânga me-
canicului, se aude 
vocea „tovarăşei“: 
„Prea aproape“!

Eu: „Aveţi dreptate că, în comparaţie cu intervalul ante-
rior de cca 2500 m, acesta este mult mai scurt, dar noi avem 
interesul ca staţiile să fi e amplasate în zone aglomerate şi de 
interes pentru public, precum Universitatea şi Piaţa Unirii, ca 
să intre cât mai mulţi călători în metrou, iar prin încasările 
mai mari să reducem efortul statului, adică subvenţia“. N-am 
primit niciun răspuns. Profi tând de împrejurare, cer şi obţin 
din partea „tovarăşului“ permisiunea să raportez: „Tovarăşe 
secretar general, cetăţenii din zona Olteniţei – Brâncoveanu 
ne roagă să depunem toate diligenţele pentru deschiderea sta-
ţiei Brâncoveanu, deoarece distanţa dintre Piaţa Sudului şi 
Pieptănari este de 2400 m şi pierd mult timp să meargă pe 

jos“. A urmat un răcnet: „Lasă, nu acuma!“ Eu: „Am înţeles, 
vă rog să mă iertaţi, am ajuns la Piaţa Unirii 2”. La coborâ-
re, ministrul transporturilor, Pavel Aron, m-a întrebat ce i-am 
spus de a urlat aşa de tare. Am relatat discuţia. 

– Mă, tu eşti nebun.
– Nu sunt nebun, cineva trebuie să-i spună.
Imediat mă abordează şi primarul general, Constantin 

Olteanu, cu aceeaşi întrebare. Afl ând cum au decurs lucrurile, 
a spus: „Foarte bine ai făcut, că şi eu i-am spus de vreo două 
ori şi m-a plesnit la fel. Să vezi însă că a băgat la cap ideea şi 
o să reacţioneze“.

N-a trecut multă vreme şi s-a primit ordinul de deschide-
re a staţiei Brâncoveanu şi mai apoi şi cel de realizare a staţiei 
Piaţa Romană (aprobată la 4 martie 1988), care, din păcate, 
este cred unica în lume cu peroanele în afara pereţilor mulaţi!

Nu pot încheia seria amintirilor neplăcute fără să men-
ţionez tăierea completă, în anii 1988 şi 1989, a subvenţiilor 
pentru exploatare, când se făceau mari eforturi pentru lichi-
darea datoriei externe. Ca urmare, am fost nevoiţi să „cani-
balizăm“ vagoane şi instalaţii pentru a le folosi ca piese de 
schimb, astfel că, în anul 1990, parcul de vagoane apte pentru 
exploatare reprezenta puţin peste 50% din parcul inventar. Şi 
iată cum am mai dat „o nouă lovitură capitalismului“, aşa cum 

obişnuiam să spun ori de câte ori se 
luau decizii neeconomice sau contrare 
bunului simţ.

Cum anul acesta se împlinesc 
şi 20 de ani de la revoluţia sau „eve-
nimentele“ din decembrie 1989, mă 
simt dator să relatez şi ce s-a petrecut 
la metrou în acele zile.

Mă afl am singur la conducerea 
întreprinderii de exploatare – IEMB 
şi afl asem, pe calea undelor, ce se pe-
trecuse la 
Timişoara. 
În diminea-
ţa zilei de 
21 decem-
brie a tre-
buit să tri-
mitem sala-
riaţi la mitingul din Piaţa Palatului, iar 
cei ce au revenit speriaţi la serviciu au 
relatat cele întâmplate.

După-amiază, când la Universitate se adunau mulţi cetă-
ţeni, am primit telefon, în mod repetat, de la maiorul Gheorghiţă, 
şeful Miliţiei Metrou, care îmi transmitea ordinul generalului 
Bucurescu, că trebuie să închid metroul. Am refuzat, moti-
vând că generalul nu este şeful meu. Maiorul Gheorghiţă a 
înţeles şi s-a scuzat.

L-am informat şi pe ministrul Pavel Aron despre dis-
cuţia avută şi refuzul meu. N-am primit altă dispoziţie, 
astfel că metroul a funcţionat normal, până la ora închi-
derii. Pe parcursul serii, eram în legătură telefonică de la 
birou cu dispeceratul şi cu impiegatul de mişcare din staţia 
Universităţii, care îmi relatau cam ce se petrecea la supra-

faţă. Scurt timp după miezul 
nopţii, mă sună acasă ope-
ratorul de serviciu cu ştirea 
că au pătruns manifestanţi 
în staţia Universităţii. Am 
întrebat care este problema. 

– Nu ştiu ce să fac, că 
ultimele trenuri au trecut 
spre depou.

– Opreşte-le şi adu-le 
înapoi să-i ia. 

– Am înţeles.
După cca 10 minute 

sună iar telefonul de servi-
ciu, de la operator:

– N-am putut să aduc 
trenurile deoarece au intrat 
miliţienii în staţie, după de-
monstranţi, iar aceştia au sărit 
în linie (calea ferată) şi au fu-
git prin tunel, astfel că am fost 
nevoit să opresc trenurile şi să 
scot tensiunea, ca să nu se ac-
cidenteze.

A doua zi, 22 decembrie dimineaţa, la birou fi ind, şefa 
biroului de personal mă informează că sectorul de partid soli-
cită lista cu absenţii de la serviciu. I-am spus să raporteze că 
nu lipseşte nimeni.

La orele 9:00 primesc 
telefon de la ministrul trans-
porturilor care, după ce mă 
muştruluieşte că din cauza 
mea a fost certat de „con-
ducere şi organe“, că nu am 
închis metroul, îmi dă ordin 
să-l închid. Iniţial refuz, dar, 
la insistenţele sale, îi propun 
un compromis, şi anume să 
închidem numai staţiile Piaţa 
Unirii şi Universităţii. A fost 
de acord, astfel că la orele 9:05 
am dispus: „Din ordin superi-
or, se închid cele două staţii“. 
Bineînţeles că populaţia a fost 
nemulţumită şi a început să se 
agite la accesele acestor staţii.

La orele 9:15 mă sună 
din nou ministrul Aron şi îmi 
dă ordin să opresc tot metro-
ul. N-am fost de acord, aşa că 
mi-a închis telefonul nervos.

La orele 11:00 am vă-
zut pe televizorul din birou 
transmiterea „Decretului 
Consiliului de Stat“, prin care se cerea tuturor preşedinţilor de 
consilii populare, tuturor directorilor de întreprinderi etc., să 
ia măsuri ca „activitatea să se desfăşoare normal“. Ca urmare, 
imediat, la orele 11:05, am dispus dispeceratului să deschidă 

uşile de acces în cele două staţii.
La orele 12:05 am fost sunat din nou de ministrul Aron, 

care m-a întrebat de ce am încălcat ordinul dumnealui şi am 
deschis staţiile. Am răspuns că am primit un ordin superior, 
respectiv comunicatul Consiliului de Stat, şi că pentru metrou, 
„desfăşurarea normală a activităţii“ înseamnă cu toate staţiile 

deschise. M-a făcut indisciplinat şi mi-a trântit telefonul. Nu 
părea prea supărat.

Din acel moment am organizat funcţionarea metroului, zi 
şi noapte fără oprire, timp de şapte zile, plecând de la starea 
generală de panică, provocată de „terorişti“ şi considerând că 
poate fi  mai bine apărat în funcţiune, fără oprire, decât cu pauze 
de odihnă pe timpul nopţii.

Anul 1990 începe prin modifi cări organizatorice. 
Întreprinderea Metroul Bucureşti trece din subordinea 
Guvernului în subordinea ministrului transporturilor, funcţia 
de director general fi ind preluată provizoriu de ing. Costin 
Georgian, în locul generalului Petre Constantinescu, care s-a 
pensionat. Se reiau, în noul cadru, procedurile de avizare a 
diverselor proiecte, precum cele pentru racordurile 1 şi 2, şi 

30 DE ANI DE EXPLOATARE A
Ing. dipl. Octavian Udrişte, fost
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se lansează tema de proiectare pentru Magistrala 5, Drumul 
Taberei – Universitate, iar în decembrie apare HG nr.1259 cu 
aprobarea Studiului tehnico-economic pentru această linie.

Exploatarea metroului se confruntă în continuare cu 

deranjamentele produse de fi abilitatea scăzută a materialului 
rulant şi de lipsa de piese şi materiale care fac ca, la orele de 
vârf, să nu se poată asigura numărul de trenuri necesar.

De asemenea, ca o noutate, sindicatele ies din letargie şi 
obţin de la noul guvern, fără o consultare prealabilă a adminis-
traţiei, diminuarea duratei zilei de muncă, creşterea numărului 

de zile de conce-
diu şi alte drepturi 
fi nanciare.

Totuşi, op-
timismul general 
creşte, bazat şi pe 
speranţa că vom fi  
ajutaţi din afară ca 
să redresăm situa-
ţia din metrou, în 
special a materia-
lului rulant, a cărui 
stare tehnică de-
venise alarmantă. 
Pentru edifi care, 
menţionez că nu-
mai în anul 1991 
s-au produs un nu-
măr de 67 de înce-
puturi de incendiu 
la vagoane, din 
fericire fără victi-
me, care au impus 

retragerea trenurilor din circulaţie.
Pentru a ieşi din impas, am elaborat pentru materialul 

rulant o strategie de reabilitare în trei etape, şi anume: 
– pe termen scurt, o fi abilizare prin înlocuirea unor com-

ponente;
– pe termen mediu, o modernizare prin înlocuirea în 

principal a acţionării în curent continuu cu una în curent al-
ternativ, cu recuperare de energie la frânare, şi noi boghiuri;

– pe termen lung, o nouă generaţie de vagoane, precum 
şi măsuri de restructurare tehnologică, organizatorică şi fi nan-
ciară, aprobate de Guvern.

Sprijinul acordat de Guvernul României, prin garantarea 
unui împrumut BIRD, a permis achiziţionarea din import a 
unor piese şi materiale (întrerupătoare automate, cabluri etc.) 

pentru îmbunătăţirea fi abilităţii şi a asigu-
rat menţinerea în funcţiune a metroului. 
Necesitatea sprijinirii fi nanciare în continu-
are a fost relevată şi în Studiul privind asis-
tenţa tehnică şi importurile critice, realizat 
în anul 1994, la cererea Băncii Mondiale. Şi 
tot atunci s-au demarat negocierile cu Banca 
Europeană de Investiţii (BEI), pentru asigu-
rarea fi nanţării modernizării trenurilor şi a 
programului de restructurare. 

Tot în aceşti ani s-a încercat creşte-
rea efi cienţei exploatării prin schimbarea 
sistemului de taxare, respectiv utilizarea 
cartelelor magnetice în locul monedelor, 
şi creşterea numărului de călători prin rea-
lizarea, sub exploatare, în condiţii grele, a 
staţiei Gorjului, plasată între staţiile Armata 
Poporului şi Păcii, situate la 2,4 km una de 
alta.

De asemenea, am ofi ci-
alizat propunerea transformă-
rii „metroului urban“ într-un 
„metrou regional“, prin pre-
lungirea liniilor la suprafaţă, 
până în localităţile suburbane, 
începând cu linia Gara de Nord 

– 1 Mai – Băneasa – Otopeni-Aeroport, even-
tual Snagov, apoi linia Laromet – Mogoşoaia – 
Buftea etc. Se avea în vedere eventual şi utiliza-
rea infrastructurii feroviare, acolo unde ar fi  fost 

posibil.
Din nefericire, 

în această perioadă 
de tranziţie, insufi ci-
enţa fondurilor alo-
cate investiţiilor în 
infrastructură a făcut 
ca ritmul de dezvol-

tare a reţelei de metrou să scadă dramatic, de 
aproape 10 ori, faţă de înainte de 1990. Astfel, în 
ultimii 20 de ani s-au dat în exploatare numai cca 8 km de tu-
nele sau galerii şi 9 staţii, care linii şi staţii, cu excepţia staţiei 
Gorjului, au fost începute înainte de 1990! Este singurul motiv 
pentru care regret acele timpuri.

Nu pot să închei această cronologie a celor mai impor-
tante momente din „istoria metroului bucureştean“, fără să mă 
refer la o mare dezamăgire trăită în această ultimă perioadă.

Este vorba despre programul de modernizare a ramelor 
de metrou, cuprins în programul de restructurare a metroului, 
mai sus amintit. Modernizarea avea în vedere menţinerea car-
caselor, confecţionate din oţel, la acea vreme în foarte bună 
stare, dar înlocuirea acţionării în curent continuu cu una în 
curent alternativ şi a boghiurilor monomotor cu altele bimo-
tor, precum şi transformarea unei rame din două vagoane în 
una cu trei vagoane, prin introducerea între ele a unui vagon 
intermediar, nemotorizat. 
Modernizarea urma să se 
realizeze, începând cu anul 
1996, cu sprijinul indus-
triei autohtone, chiar dacă 
unii „specialişti“ au con-
siderat-o „un morman de 
fi are vechi“, din import ur-
mând a se aduce, în prima 
etapă, acţionarea în c.a. şi 
eventual boghiurile. Astfel, 
ASTRA Vagoane Călători 
– Arad urma să livreze 
vagoanele intermediare, 
Faur Bucureşti ar fi  asi-
milat eventual boghiurile, 
iar Electroputere Craiova, 
coordonator al proiectului, 
ar fi  executat asamblarea 
vagoanelor. Ei bine, nu 
s-a vrut. De ce nu s-a vrut, 
este greu de explicat dar şi 
mai greu de înţeles. Am să-
rit dintr-o extremă în alta. 
Înainte de 1990 a trebuit să 
realizăm metroul, inclusiv 

vagoanele, fără importuri şi fără sprijin tehnic extern. După 
1990 s-au dorit vagoane numai din import! Iată că, în loc să 
preocupăm industria autohtonă, am dat de lucru altora. Dacă 
decizia a fost bună sau rea, vă las pe dumneavoastră, cititorii 
acestor rânduri, să apreciaţi. În sprijinul formării unei opinii, 
vă întreb dacă ştiţi ce mai produce astăzi Faur – Bucureşti sau 
chiar Electroputere Craiova. 

Mă opresc aici, la nivelul anului 1996, an în care am pă-
răsit Metrorexul, deoarece devenisem incomod pentru cei ce-şi 
urmăresc interesul personal înaintea celui general.

Sper ca factorii de decizie şi cei ce răspund de destinele 
acestui indispensabil sistem de transport, nepoluant şi efi ci-
ent energetic, să depună toate diligenţele pentru a-i asigura o 
dezvoltare continuă şi într-un ritm mai mare, astfel ca acesta 
să răspundă cerinţelor de deplasare ale cetăţenilor şi de decon-
gestionare a oraşului, dar şi pentru crearea de locuri de muncă, 
în special în această perioadă de criză.

Tot ce am menţionat în această „istorie“ rezultă din eve-
nimente, în mare parte trăite de subsemnatul, iar altele, pre-
cum cele privind cronologia decretelor şi a vizitelor de lucru, 
au fost consemnate cu sprijinul S.C. Metroul S.A., căreia îi 
mulţumesc pe această cale. 

A METROULUI BUCUREŞTEAN
t director general al METROREX

https://biblioteca-digitala.ro



6 UNIVERS INGINERESC    Anul XX  Nr. 19 (449)  1 – 15 octombrie 2009

(Urmare din nr. trecut)
Obiectiv actual al politicii noastre na-

ţionale, integrarea europeană nu se va putea 
realiza dacă România nu se va transforma 
într-un partener cre-
dibil cu o economie 
în dezvoltare, baza-
tă pe inovare, prin 
valorifi carea poten-
ţialului creativ, iar 
această valorifi care 
nu se va putea reali-
za decât dacă crea-
torii vor dispune de 
condiţii de lucru care 

să le ofere certitudinea că pot coparticipa 
la realizarea obiectivelor propuse şi că ac-
tivitatea lor creativă va fi  evaluată în mod 
obiectiv. Nerealizarea unei politici naţionale 

de inovare teh-
nologică activă, 
în perioada ime-
diat următoare, 
ar putea conduce 
la scoaterea ţării 
noastre din circu-
itul schimburilor 
internaţionale şi 
la transformarea 
României numai 

într-o piaţă de desfacere. Avem nevoie de 
formarea unei noi mentalităţi şi de o cultură 
a inovării, care să conducă la un sistem naţi-
onal de inovare care să funcţioneze la para-
metri maximi în folosul societăţii româneşti. 

În discutarea obiectivelor angajării 
tehnologiei pentru realizarea unei dezvoltări 
durabile, care să asigure un înalt  nivel de 
viaţă, cunoaşterea istoriei tehnice naţionale, 
dezvoltarea creativităţii şi procesul de ino-
vare sunt certe speranţe pentru asigurarea 
vitezei accelerate a schimbărilor tehnologi-
ce în procesele productive impuse de schim-
bările sociale şi economice care au loc în 
întreaga lume. 

Daţi-mi voie, în încheiere, să-mi ex-
prim convingerea că sub impactul activităţii 
Centrului pentru Dezvoltarea Creativităţii şi 
a Grupei de Inovare, ambele organizate sub 
egida Academiei Oamenilor de Ştiinţă din 
România, ar putea deveni posibilă creşterea 
competitivităţii organizaţiilor economice indi-
gene, că membrii acestor două forme organiza-
torice vor contribui şi la stimularea dezvoltării 
cunoaşterii istoriei tehnice naţionale şi nu nu-
mai şi vor avea un aport însemnat prin noi acti-
vităţi creative la formarea noii culturi a inovării 
şi la constituirea sistemului naţional de inovare. 

Prof. univ. dr. ing. Ştefan Iancu

Inginerul Mircea Cârdu la 75 de ani
ANIVERSĂRI  ANIVERSĂRI  •    PROIECTE EUROPENEPROIECTE EUROPENE

Cunoaşterea istoriei tehnicii – condiţie necesară pentru Cunoaşterea istoriei tehnicii – condiţie necesară pentru 
stimularea activităţii creative şi dezvoltarea procesului inovării stimularea activităţii creative şi dezvoltarea procesului inovării 

De la început trebuie să remarcăm că 
gândurile, comportamentul, personalitatea, 
talentul lui Mircea Cârdu reies din Jurnalul 
unui inginer din volumul Cărări spre toa-
te zările, care demonstrează o activitate de 
succes. Cărăşan de origine, cu studii uni-
versitare în Timişoara, este un exemplu viu 
pentru comunitatea inginerească.

Inginerul Mircea Cârdu este unul din-
tre absolvenţii Universităţii Politehnica din 
Timişoara, care a devenit cunoscut în cer-
curile de specialişti din ţara noastră, urma-
re a unei activităţi îndelungate în domeniul 
cercetării, proiectării şi fabricaţiei de echi-
pamente pentru centrale termoelectrice şi 
nuclearoelectrice.

S-a născut la 31.10.1934 în comu-
na Grădinari, jud. Caraş-Severin, a ur-
mat, la Oraviţa, cursurile şcolii primare şi 
ale Liceului Teoretic General Dragalina 
(în perioada 1941 – 1952), iar în perioada 
1952 – 1957 a urmat cursurile Institutului 
Politehnic din Timişoara – Facultatea de 
Mecanică, fi ind absolvent al Secţiei de 
Maşini Termice.

În perioada 1957 – 1958 a fost angajat 
la Întreprinderea de Reparaţii Auto nr.13 
(IRA 13) din Timişoara, iar de la 1 ianuarie 
1959 s-a angajat la Serviciul Constructor Şef 
– Atelierul de proiectare turbine cu abur – al 
Uzinei de Construcţii de Maşini din Reşiţa 
(UCMR). Ţine să menţioneze cu orice ocazie 
că a avut marea şansă să înceapă activitatea 
de proiectare avându-l ca mentor pe domnul 
profesor dr. ing. Gavril Creţa, care era şeful 
acelui atelier la vremea respectivă.

Destinul profesional, în continuare, a 
fost strâns legat de evoluţia fabricaţiei de 
turbine cu abur în ţara noastră, fi ind trans-
ferat succesiv la Institutul de Proiectare 
pentru Echipamente Energetice (IPEE) 
Reşiţa şi, din anul 1968, la Institutul de 
Cercetare şi Proiectare pentru Echipamente 
Termoenergetice (ICPET) Bucureşti.

Funcţiile tehnice pe care le-a avut au 
evoluat, de asemenea, în mod natural, pe 
traseul: inginer proiectant, şef de secţie cer-
cetare şi proiectare şi director general (la 
ICPET Bucureşti), în perioada 1979 – 1986 
şi, respectiv, 1990 – 1994. În anul 1994, 
la vârsta de 60 de ani, s-a pensionat şi şi-a 
continuat activitatea, în calitate de consili-
er, la SC SOCET SA (1994 – 2003) şi SC 
HERBING SRL (începând din 2003).

Fiind angrenat, cu tragere de inimă, în 
activitatea pe care o desfăşura, a fost trimis 
pentru specializare în domeniul turbinelor 
cu abur, la început, iar mai apoi în dome-
niul mai larg al echipamentelor termoener-
getice, la următoarele fi rme din străinătate: 
LMZ din Sankt Petersburg – Rusia, Rateau 
Schneider şi Alstom – Franţa, De Laval şi 
Clarck – SUA, ENEL – Italia (bursă AIEA) 
şi AECL – Canada.

Prin activitatea de proiectare a participat 
la realizarea unui număr mare de turbine cu 
abur din seria largă de astfel de maşini realiza-
te în ţară, cu puteri între 150 kW şi 700 MW, 
destinate atât necesităţilor interne, cât şi pentru 
export în China, India, Egipt, Siria, Turcia şi 
Filipine. De asemenea, a participat la coordo-
narea tehnică şi administrativă a unor lucrări 

de cercetare şi proiectare pentru o gamă largă 
de echipamente destinate centralelor termoe-
lectrice şi nuclearoelectrice, cum ar fi : genera-
toare de abur şi apă fi erbinte, schimbătoare de 
căldură, condensatoare de abur, pompe speci-
ale, sufl ante şi ventilatoare etc.

În legătură cu activitatea de export şi cea 
de cooperare tehnică angajată cu fi rme străine 
de specialitate, inginerul Mircea Cârdu a mai 
fost şi în alte ţări, ca de exemplu, Germania, 
Austria, Kuweit, Sri Lanka şi Grecia.

Pe baza activităţii pe care a desfăşurat-o, 
a publicat, singur sau în colaborare cu alţi spe-
cialişti, peste 100 de articole în reviste ştiinţifi -
ce şi tehnice din ţară şi străinătate. De aseme-
nea, în colaborare cu prof. dr. Malvina Baica, 
profesor la Universitatea Wisconsin din SUA 
(absolventă a Universităţii din Timişoara), a 
publicat 10 articole în Buletinul Ştiinţifi c al 
Universităţii „Politehnica“ din Timişoara – 
Seria Matematică-Fizică, 10 articole care pun 
bazele unui nou capitol al Trigonometriei, pe 
care autorii l-au intitulat „Paratrigonometrie“.

Inginerul Mircea Cârdu este autor al vo-
lumului Cărări spre toate zările (Din jurna-
lul unui inginer), publicat la Editura AGIR în 
anul 1998, şi este coautor (împreună cu prof. 
dr. ing. Titus Grecu şi ing. Ioan Nicolau) 
al volumului Turbine cu abur, publicat la 
Editura Tehnică în anul 1976. De asemenea, 
este autorul a 18 comunicări ştiinţifi ce şi con-
ferinţe, precum şi a 8 invenţii brevetate.

Este menţionat în: „Who’s who în şti-
inţa şi tehnica românească“, „Who’s who 
in the world“, „Who’s who in Science and 
Engineering”, „200 outstanding intel-

lectuals of the 21st century (International 
Biographical Center, Cambridge – 
England)”.

Dată fi ind dragostea pe care ingine-
rul Mircea Cârdu şi-a exprimat-o cu orice 
ocazie pentru locurile natale (Oraviţa), pre-
cum şi dragostea şi respectul deosebite care 
îl animă pentru locurile şi oamenii care au 
jucat un rol primordial în formarea lui ca 
inginer (Timişoara şi Reşiţa), Filiala AGIR 
din Timişoara i-a propus să se considere şi 
membru al ei, pe lângă calitatea de membru 
al Filialei din Bucureşti. Bineînţeles că l-a 
impresionat în mod deosebit această propu-
nere şi a acceptat-o cu vădită emoţie.

Cu ocazia împlinirii a 75 de ani de via-
ţă, din care peste 52 de ani în activitate, îi 
urăm inginerului Mircea Cârdu multă sănă-
tate, fericire alături de cei dragi şi putere de 
muncă în continuare.

Prof. dr. ing. Tiberiu Dimitrie Babeu,
Filiala AGIR Timiş

Proiect fi nanţat prin Fondul Euro-
pean de Dezvoltare Regională

Institutul Naţional de Informare şi 
Documentare, în calitate de benefi ciar, 
anunţă lansarea proiectului ACCES NAŢI-
ONAL ELECTRONIC LA LITERATURA 
ŞTIINŢIFICĂ DE CERCETARE – ANELiS. 
Proiectul face parte din Programul Opera-
ţional Sectorial Creşterea competitivităţii 
economice, Axa prioritară 2 – „Competiti-
vitate prin cercetare, dezvoltare tehnologică 
şi inovare, Domeniul major de intervenţie 
2.2 - Investiţii în infrastructura de CDI şi 
dezvoltarea capacitaţii administrative“, 

având ca Organism Interme-
diar Autoritatea Naţională 
pentru Cercetare Ştiinţifi că. 
Contractul de fi nanţare a fost 
încheiat la data de 11.05.2009. 
Perioada de implementare a 
proiectului este de 42 de luni. 
Valoarea totală a proiectului 
este de 93 338 001 lei, valoarea totală eli-
gibilă a proiectului este de 84 720 000 lei, 
valoarea eligibilă nerambursabilă din FEDR 
(83% din valoarea fi nanţării nerambursabi-
le) este de 70 317 600 lei, valoarea eligibilă 
nerambursabilă din bugetul naţional (17% 

din valoarea fi nanţării nerambursabile) este 
de 14 402 400 lei, cofi nanţarea eligibilă a 
benefi ciarului este de 0 lei, valoarea nee-
ligibilă a proiectului este de 8 618 001 lei. 
Obiectivul general al proiectului este asigu-
rarea accesului gratuit al instituţiilor publice 

de cercetare şi al universităţilor pu-
blice la publicaţii electronice şi baze 
de date pe o perioadă de trei ani. 

Informaţii suplimentare despre 
proiect pot fi  obţinute la Institutul Na-
ţional de Informare şi Documentare, 
str. I.D. Mendeleev, nr. 21 – 25, sector 
1, Bucureşti, Tel.: 004 021 315 87 65, 

Tel./Fax: 004 021 312 67 34 
Persoană de contact: dna Adriana 

Dumitrescu, şef Serviciu Programe 
Cercetare-Dezvoltare Naţionale şi Interna-
ţionale, e-mail: adumitrescu@inid.ro; website: 
http://www.anelis.ro şi http://www.inid.ro 

Lansarea proiectului ACCES NAŢIONAL ELECTRONIC 
LA LITERATURA ŞTIINŢIFICĂ DE CERCETARE – ANELiS
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Acad. Ioan Anton,  prof. univ. dr. ing. Viorica AntonAcad. Ioan Anton,  prof. univ. dr. ing. Viorica Anton
RemeberRemeber

Editura Editura Orizonturi UniversitareOrizonturi Universitare, Timişoara, 2009, Timişoara, 2009

Apărut în Editura Orizonturi 
Universitare, Timişoara, 2009 (editori: 
Ladislau Vekas şi Sebastian Muntean), be-
nefi ciind de o documentare vastă, volumul 
pe care avem plăcerea să-l prezentăm este, 
în esenţă, un binemeritat omagiu adus aca-
demicianului Ioan Anton, membru de onoa-
re AGIR (1993), la împlinirea vârstei de 85 
de ani, şi un Remember pentru regretata sa 
soţie, prof. univ. dr. ing. Viorica Anton.

Fotografi ile (din arhiva personală a 
familiilor Anton – Flueraş), multe inedi-
te – atât cele care reînvie 
trecutul (părinţi, fraţi, su-
rori, prieteni şi colegi de 
şcoală), cât şi cele care 
simbolizează viitorul 
(fi ul, fi ica, nepoţii) – ne 
oferă privilegiul de a pă-
trunde în intimitatea unui 
cuplu ştiinţifi c simbol 
pentru Politehnica timişo-
reană. Acest cuplu model 
s-a consolidat şi a rezistat 
timpului prin calităţile co-
mune partenerilor: com-
petenţă şi dăruire profesi-
onală, vocaţia de mentor 
şi părinte spiritual, pasiune, deschidere spre 
orizonturile noi ale cercetării ştiinţifi ce, la 
care se adaugă o înaltă moralitate, credinţa 
în Dumnezeu şi în valorile româneşti tradi-
ţionale, forţa şi echilibrul sufl etesc în faţa 
greutăţilor vieţii, generozitatea.

Fără îndoială, putem vorbi în acelaşi 
timp şi despre trăsături complementare: se-
veritatea, duritatea (aparentă) a academicia-
nului Anton au fost compensate de blânde-
ţea, delicateţea şi sensibilitatea feminină a 
doamnei profesor Viorica Anton.

Inteligent, modest, tenace – ca ori-
ce ardelean – acad. I. Anton a construit o 
operă ştiinţifi că solidă şi originală, rod al 
competenţei, al dăruirii şi al onestităţii sale. 
Domnia sa a jucat un rol important în ac-
tivitatea Academiei Române (ca preşedinte 
interimar şi vicepreşedinte), în coordonarea 
şi sprijinirea unităţilor de cercetare de profi l 
din Timişoara ale Academiei. S-au pus ast-
fel bazele unei moşteniri ştiinţifi ce valoroa-
se, atât prin contribuţiile proprii, cât şi prin 
dăruita îndrumare a colaboratorilor.

Născută la Alba Iulia, 
capitala istorică a României, 
înzestrată cu reale talente, 
care îi deschideau drumul 
spre literatură, pictură sau 
muzică, Viorica Anton, a 
cărei amintire a rămas vie în 
sufl etele tuturor, a ajuns, cu 
toate acestea, o personalitate 
de excepţie a lumii ştiinţifi ce 
timişorene.

Apărută în condiţii gra-
fi ce excelente, scrisă cu com-
petenţă, născută din admira-
ţie şi recunoştinţă, cartea pre-
zentată creionează cu talent 

portretul complex al soţilor Ioan şi Viorica 
Anton, uniţi printr-o legătură sufl etească şi 
profesională pilduitoare.

Din aceste motive, impresia generală 
pe care o lasă volumul în discuţie cititori-
lor, ne duce cu gândul la cuvintele lui Tudor 
Arghezi: „Carte frumoasă, cinste cui te-a 
scris!“

Prof. dr. ing. EurIng Tiberiu Dimitrie 
Babeu, 

preşedinte Filiala AGIR Timiş

NOUTĂŢI  EDITORIALENOUTĂŢI  EDITORIALE    •    PROGRAME  EUROPENEPROGRAME  EUROPENE

Puls AGIR ● Puls AGIR

Donaţii pentru Biblioteca AGIR

Semnal editorial � Semnal editorial 

Gabriel Burlacu, Mihaela Călinescu 
– INSTALAŢII INDUSTRIALE: 
EXECUŢIE, MONTAJ, MENTENANŢĂ. 
Vol. I – Conducte de transport şi rezervoa-
re de stocare, Editura Standardizarea

Cartea se referă la instalaţii industriale, 
conducte de transport şi rezervoare de stoca-
re, materiale de construcţie pentru acestea. În 
material sunt prezentate un pachet condensat 
de informaţii utile în vederea relevării impor-
tanţei transportului la distanţă al agentului ter-
mic şi a reducerii pierderilor de agent termic.

Având în vedere necesitatea întreţinerii 
instalaţiilor complexe, cartea se adresează 
unei echipe lărgite de specialişti care să aibă 
pregătirea necesară pentru reviziile perio-
dice sau intervenţiile în cazul unor defecte 
importante. Cartea se referă şi la mijloace 
de stocare, ştiut fi ind că extinderea în pro-
porţii a unui sistem conduce la necesitatea 
de a avea un stoc mare, uneori nejustifi cat, 
de piese de schimb la benefi ciar, dintre care 
unele pot să nu fi e utilizate timp de mai mulţi 
ani. Apar în acest fel probleme privind gesti-
onarea componentelor de schimb, a sculelor 
precum şi a alocării răspunderii personalului 
destinat activităţilor de mentenanţă sub toate 
aspectele ei, totală, preventivă, corectivă.

Cartea se adresează inginerilor, stu-
denţilor, cadrelor didactice din învăţămân-
tul superior, celor care urmează cursuri 
de perfecţionare în domeniul instalaţiilor 
industriale.

Cartea se poate achiziţiona accesând 
magazinul virtual www.magazin.asro.ro

Mihaela Călinescu, expert principal 
standardizare, lector cursuri IT-

security, managementul proiectului, 
fi abilitate

(Urmare din pag. 1)
4. Utilizarea tuturor suprafeţelor agri-

cole. Refacerea şi dezvoltarea reţelelor şi 
sistemelor de irigaţii.

5. În cazul licitaţiilor de bunuri şi/sau 
servicii să fi e introdusă preselecţia tehnică; 
cei care decid câştigătorul să răspundă soli-
dar cu executantul pentru calitatea lucrărilor 
executate şi/sau a bunurilor achiziţionate.

6. Verifi carea calităţii învăţământu-
lui să nu se facă doar din „scripte“, ci prin 
sondaj să se verifi ce nivelul de pregătire al 
absolvenţilor. Retragerea atestării când se 
constată o slabă pregătire.

7. Este necesară intervenţia statului 
în unele poziţii cheie (de exemplu, preţul 

energiei), eliminarea intermediarilor şi a 
suveicilor.

8. Să se diminueze preţul exagerat de 
mare în cazul brevetării invenţiilor, al ates-

tărilor şi reatestărilor de calitate.
9. Pentru problemele de interes 

naţional, cum ar fi  irigaţiile, infrastruc-
tura ş.a., să fi e întocmite proiecte pentru 
fonduri europene, care să fi e urmărite la 
nivel naţional.

10. Există legi bune, dar care nu se 
aplică. În prezent nimeni nu este sanc-
ţionat pentru neaplicarea legii, pentru 
daunele ce decurg din neaplicarea lor.

11. Să se acorde o mai mare impor-
tanţă forţelor tehnice din ţară. Se aduc spe-
cialişti străini pentru diferite activităţi (con-
sultanţă, expertize etc.), plătiţi foarte bine, 
dar ale căror soluţii au o efi cienţă scăzută 
datorită necunoaşterii specifi cului autohton.

12. Să fi e sancţionaţi cei care decid 
investirea banilor publici pentru activităţi 
inefi ciente.

Drd. ing.Vergina Popescu, 
secretar Clubul Seniorilor – 

Filiala AGIR Timiş

♦ Iniţiativă AGIR – Propuneri pentru ♦ Iniţiativă AGIR – Propuneri pentru 
diminuarea efectelor crizeidiminuarea efectelor crizei

Sub auspiciile unei duble semnifi caţii, 
la 14 septembrie 2009 s-au desfăşurat, la se-
diul Grupului Industrial Electrocontact din 
Botoşani, atât sărbătorirea Zilei Inginerului 
Român, cât şi Adunarea Generală a fi lialei.

La eveniment a participat, în calitate 
de reprezentant al Biroului Executiv AGIR, 
prof. univ. dr. ing. Radu Pentiuc, preşedin-
tele Filialei AGIR Suceava.

După mesajul de felici-
tare al preşedintelui Filialei 
Botoşani, ing. dipl. Gabriel 
Chiriac, s-au prezentat o se-
rie de expuneri. 

Ing. dipl. Corneliu 
Andrişan a susţinut, în inter-
venţia intitulată Dezvoltarea 
creativităţii, cale sigură a 
integrării europene, că „a 
merge la fel ca înainte este 
autodistrugere sigură; a so-
sit timpul să acţionăm, să uităm «regulile» 
întreprinderilor proiectate în secolul XIX, 
deoarece ele fac afaceri în secolul XXI.“

În continuare, prin o Paralelă în-
tre statutul AGIR actual şi viitor (dr. ing. 
Alexandru Avasiloaie), membrii fi lialei au 
fost invitaţi să facă observaţii asupra aspec-
telor considerate de interes.

Ordinea de zi a Adunării Generale a 
inclus:

1) Analiza situaţiei membrilor fi lialei; 
2) Analiza activităţii fi lialei; 
3) Alegerea comitetului de conducere 

pentru perioada următoare; 
4) Alegerea, conform 

normelor, a doi delegaţi pen-
tru participarea la Congresul 
AGIR, din 11 decembrie 2009; 

5) Probleme diverse.
Analizele au reliefat atât 

elementele pozitive (menţinerea 
numărului de membri la un nivel 
relativ constant, acţiunile între-
prinse pentru evidenţierea im-
portanţei profesiunii de inginer), 
cât şi aspecte care au împiedicat 

uneori atingerea nivelului dorit în desfăşu-
rarea acţiunilor, între acestea remarcându-se 
condiţiile economico-sociale extrem de difi -
cile, Botoşaniul fi ind plasat într-o zonă cu un 
potenţial industrial în continuă scădere (tare 
potenţate de creşterea concurenţei ca urmare 
a aderării la UE şi de recesiunea care mar-
chează întregul mediu socio-economic). 

S-a subliniat că prin 
activitatea Comitetului de 
Conducere, a membrilor 
Filialei Botoşani a AGIR, 
s-a asigurat continuitatea 
acesteia, ceea ce permite 
identifi carea posibilităţi-
lor de continuă îmbunătă-
ţire a vieţii de organizaţie.

Discuţiile, inter-
venţiile şi propunerile 
formulate de Denisa 
Mihai, Veronica Roşu, 

Marinela Dranca, Marinela Lucan, Liliana 
Petraru, Dorin Barbacaru, Viorel Brânzac, 
Valeriu Neamţu, Peter Szőcs au fost încu-
nunate de intervenţia prof. dr. ing. Radu 
Pentiuc, care a detaliat statutul profesional 
al inginerului în noile condiţii, oferite de 
conjunctura socio-economică.

Astfel, am avut prilejul să consemnăm 
un moment special în viaţa Filialei AGIR 
Botoşani, jalonând conduite şi mobilizând 
valori profesionale necesare surmontării 
problemelor perioadei următoare.

Ing. dipl. Corneliu Andrişan

♦ Evenimente inginereşti la Botoşani♦ Evenimente inginereşti la Botoşani
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În sudul Franţei prinde contur cel mai ambiţi-
os megaproiect de cooperare ştiinţifi că din istorie, 
ITER, International Thermonuclear Experimental 
Reactor (Reactorul termonuclear experimental in-
ternaţional), un experiment 
ştiinţifi c ce intenţionează să 
dovedească viabilitatea fuziu-
nii nucleare ca sursă de ener-
gie şi să adune datele necesare 
pentru proiectarea şi operarea 
ulterioară a primei centrale 
electrice pe bază de fuziune.

*
În evaluarea potenţialu-

lui pentru producţia sustena-
bilă şi globală de energie pe 
termen lung este clar că redu-
cerea resurselor şi creşterea 
costurilor energiei bazate pe 
carbon combinată cu accentul 
din ce în ce mai mare ce se 
acordă impactului asupra me-
diului al surselor de energie 
în general, accentuează ideea 
că fuziunea nucleară este unul 
dintre puţinii candidaţi pentru 
producţia de energie pe scară 
largă nelegată de carbon.

Fuziunea prezintă numeroase avantaje, fi ind con-
siderată practic nelimitată, sigură în mod intrinsec, dis-
ponibilă pe scară largă, folosind combustibil ieftin fără 
a produce dioxid de carbon sau poluanţi atmosferici 
şi cu o producţie de deşeuri cu durată redusă de viaţă.

Teoria
Energia soarelui este generată prin fuziune. 

Lumina şi căldura degajate de acest astru sunt rezul-
tatul reacţiei de fuziune. 

Atomii nu stau niciodată în repaus, cu cât sunt 
mai calzi cu atât se deplasează mai rapid. În nucle-
ul soarelui temperatura atinge 15 milioane de gra-
de Celsius. Atomii de hidrogen sunt într-o continuă 
stare de agitaţie, ciocnindu-se la viteze foarte mari. 
Respingerea electrostatică naturală care există între 
nucleele lor pozitive este învinsă, iar atomii fuzionea-
ză. Fuziunea a doi atomi uşori de hidrogen produce un 
element mai greu, heliu.

Masa atomului de heliu rezultat nu 
este exact egală cu suma celor doi atomi 
iniţiali. O parte din masă a fost pierdută 
şi în acest fel s-a generat o mare cantitate 

de energie. Conform celebrei formule a lui 
Einstein, energia rezultată este egală cu 
masa înmulţită cu pătratul vitezei luminii.

În fi ecare secundă, 
soarele transformă 600 de 
milioane de tone de hidro-
gen în heliu, emiţând o can-
titate imensă de energie.

Temperaturi de 
milioane 
de grade
Scopul ITER este de 

a verifi ca „fezabilitatea 
ştiinţifi că şi tehnică a fu-
ziunii nucleare ca o nouă 
sursă de energie“. În prac-
tică, ITER este proiectat 
să producă aproximativ 
500 MW de timp de apro-
ximativ 1000 de secunde 
(în comparaţie cu maxi-

mul produs de JET, de 16 MW pentru mai 
puţin de o secundă) prin fuziunea a circa 
0,5 g de amestec deuteriu/tritiu în camera 
de plasmă a reactorului de 840 m3. Deşi 
se speră ca ITER să producă de 5 – 10 ori 
mai multă energie (sub formă de căldură) 
decât cantitatea consumată pentru a în-
călzi plasma la temperatura de fuziune, 
căldura generată nu va fi  utilizată pentru 
producerea energiei electrice.

Dar reacţia se produce la temperaturi 
similare celor din soare, de milioane de 
grade, şi niciun material terestru nu poate 
rezista acesteia. De aceea reacţia are loc 
într-un „tokamak“, un imens inel cilindric 
în care un câmp magnetic menţine plasma 
supraîncălzită la distanţă de pereţii con-
strucţiei. O altă mare problemă tehnologică 
o reprezintă însăşi încălzirea plasmei la o 
astfel de temperatură care să permită de-
clanşarea reacţiei de fuziune. Iniţial, prin 
amestecul D-T se trece un curent electric 
ce excită particulele încărcate electric pro-
vocând coliziunea lor, cu emitere de căldu-
ră. Dar odată cu creşterea căldurii, reacţiile 
devin mai slabe şi pentru aceea se trece la 
o altă etapă de încălzire prin introducerea 
unor noi particule care la rândul lor se cioc-
nesc cu particulele din plasmă şi generează 
căldură. În fi nal, plasma este supusă acţiu-

nii unor frecvenţe foarte înalte, ceea ce îi 
permite să atingă temperatura de fuziune. 

Perimetrul în care va fi  construit 
ITER este un vast dreptunghi lung de 1 ki-
lometru şi lat de 500 metri, dimensiunea a 
60 de terenuri de fotbal. Din aer pare o tă-
ietură galbenă din pădurea care se întinde 
până la ţărmurile Mediteranei, afl ată la 60 
de kilometri. Aceasta se afl ă lângă locali-
tatea Cadarache, în sudul Franţei. 

Mediul înconjurător va fi  împănat de 
senzori pentru a obţine maximum de date 
experimentale, care peste câteva decenii 
vor face posibilă construcţia unui reactor 
industrial. Acest reactor va putea produ-
ce cantităţi abundente de energie curată, 
deoarece fuziunea consumă foarte puţină 
materie şi, cel mai important, nu produce, 
virtual, deloc deşeuri radioactive.

Încercarea tehnologică este imensă; 
modul în care plasmele se comportă la 
astfel de temperaturi este aproape necu-
noscut, iar materialele sunt deseori su-
puse unor constrângeri impresionante, în 
particular în ceea ce priveşte bombarda-
mentul cu neutroni. Această încercare de-
păşeşte capacitatea unei singure ţări. Din 
acest motiv, în 1958, Mihail Gorbaciov 
îi propunea lui Ronal Reagan să coope-
reze în domeniul fuziunii nucleare. După 

multe schimbări şi întorsă-
turi, din această propunere a 
luat naştere actualul proiect 
ITER pilotat de la început de 
UE şi care include acum şap-
te parteneri: Europa, Statele 
Unite, China, Rusia, India, 
Japonia şi Coreea. Împreună 
aceşti parteneri reprezintă 
peste jumătate din populaţia 
lumii, dar şi cele mai diferite 
culturi. Mai mult, ITER are 
toate şansele să devină şi mai 
mare deoarece un număr de 
state şi-au exprimat interesul 
de a deveni „ţări asociate“.
(Continuare în nr. viitor)

Dr. ing. Amuliu Proca

MULŢUMIM, ALEXANDRU MĂRCULESCU!
Colegul nostru Alexandru Mărculescu s-a pensionat. Se încheie, astfel, o etapă de peste 12 ani în care a îndeplinit funcţia 

de redactor-şef al publicaţiei noastre. A fost o perioadă de activitate intensă, de căutări creatoare, marcate şi de numeroase 
împliniri, strâns legate de contribuţia lui Alexandru Mărculescu la conducerea şi conceperea unei publicaţii care să răspundă 
exigenţelor comunităţii inginereşti. S-a acumulat o experienţă valoroasă, s-au pus temeliile unui proces de continuă 
îmbunătăţire a conţinutului şi formei „Universului 
ingineresc“. Prin colaborarea între publicaţia noastră şi 
corpul ingineresc al ţării, s-a realizat un fl ux de idei, 
de sugestii, de proiecte care reprezintă, fără teama de a 
greşi, un tezaur al publicisticii de specialitate. 

Pentru tot ceea ce a făcut ca „Univers ingineresc“ 
să răspundă exigenţelor cititorilor, conducerea AGIR, 
colegii din redacţie, cititorii îi adresează calde mulţumiri. 

De regulă, despărţirile au o notă de tristeţe, dar şi 
una de bucurie, deoarece suntem convinşi că revederile 
din perioada următoare ne vor da, atât lui Alexandru 
Mărculescu, cât şi nouă satisfacţia de a ne reîntâlni pe 
terenul atât de fertil al activităţii gazetăreşti, al lucrului 
în comun pentru cauze comune.

Îi urăm viaţă îndelungată şi împlinirea dorinţelor 
alături de cei dragi.

Parc eolian 
în Deltă

(Urmare din pag. 1)
la creşterea preţului terenului în zonă, în cazul su-
prafeţelor mari şi compacte.

Solicitările pentru dezvoltarea de parcuri eo-
liene în România ating, până în prezent, o capacita-
te totală de 16 000 megawaţi, susţine preşedintele 
Autorităţii Naţionale de Reglementare în domeniul 
Energiei (ANRE), domnul Petre Lifi ciu.

În plus, statul român s-a obligat în faţa ofi ci-
alităţilor Uniunii Europene ca până în anul 2020, 
minimum 20% din consumul de energie electrică 
al ţării să fi e „energie verde“. Pentru îndeplinirea 
acestui obiectiv, România va acorda investitorilor 
în energie eoliană aşa-numitele „certifi cate verzi“, 
care atestă fi ecare megawat produs şi care „cer-
tifi cate verzi“ pot fi  vândute la bursa specializată 
pentru minimum 24 şi maximum 42 euro fi ecare.

Ing. dipl. Ghiorghe Moraru

MEGAPROIECT INTERNAŢIONAL: SOARELE ARTIFICIAL

Fig.1. Tokamakul – instalaţia în care se produce reacţia de fuziune. Pentru aprecierea 
dimensiunii construcţiei, în dreapta jos poate fi  văzută o siluetă umană

Fig. 2. Platforma în care se construiesc instalaţiile ITER în 2009
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